



ACTA DE LA TAULA SECTORIAL DE DRETS DE LA CIUTADANIA I COHESIÓ SOCIAL

Sessió ordinària

Número de la sessió: 2024/03

Data: 19 de març de dos mil vint-i-quatre

Hora: De 18:15 hores a 19:15 hores

Lloc: Ca n'Arús

Assistents:

- Jordi Ibáñez, president de la TS de Drets de la Ciutadania i Cohesió Social
- Ma Creu Prieto, secretària de la TS de Drets de la Ciutadania i cohesió social
- Antonio Rodríguez Ponce
- Cristina Castellano Abarca, representant Ajuntament de l'Hospitalet
- Enric Roldán Bermejo, representant El Casalet
- Enrique Richard Rodríguez, representant Fòrum interreligiós
- Immaculada Martos, representant Comissió de Festes la Florida
- Josep Maria Pujol i Boira, representant Fòrum l'Hospitalet Espai interreligiós
- Joan Castillo Fontanet
- Kiko Segura Domínguez, representant Fundació La Vinya
- Marta Lordén Cabré
- Noèlia Medina Montes
- Nuria Miró Trujillo, representant ACAF
- Santiago González Piñeiro
- Susana Freitas Romero, representant de Creu Roja
- Xavier Castellano Giros, Fundació Catalana de l'Esplai
- Enrique Rodríguez, representant Forum l'Hospitalet de Llobregat
- Inmaculada Martos López, representant Comissió de festes La Florida 1983



No assisteixen:

- Alejandro Caamaño López
- Alejandro Moreno Oliva, representant Espíritu de Santa Cruz de la Sierra
- Amaya Cazorla, Oficina del Pla integral Les Planes Blocs Florida
- Ana Paula Fernandes
- Asensi Montoya Martínez, representant Amics del Parc del Centre
- David Contreras Baena
- Eduardo Molist Fondevila
- Elena Gallego Acedo
- Elisabeth Bécares
- Elisa Benítez López, representant AFEMHOS
- Eugenia Delgado Mata, representant Plàudite Teatre. Espai Arts Escèniques
- Flora Pastor Lecha
- Francisco Javier Fenoy Serrano
- Inés Rodríguez
- Isabel Reina Martínez
- Jaume Garganté Queralt, representant Associació Centre Bellvitge de discapacitat intel·lectual
- Javier Álvarez García
- Jesús Solares Arroyta, representant Creu Roja
- Joan Font
- Joan Manuel Gutiérrez Albentosa
- Josep Pereira Orta, representant Terrarios Albos
- Juan Garcia de la Fuente, representant ONGD CohesionART
- Juan Luis Hidalgo Contreras
- Julia Paula Portal Fernández, representant Associació de veïns i veïnes La Florida
- Laura Alzamora Merino, representant l'Hospitalet En Comú Podem
- Lelia Becana Velasco, representant de l'Associació de veïns i veïnes La Florida



- M. Dolores Serrano Acosta
- M. Carmen Sanchez Querol, representant Associació Gent Gran de Ca N'arús
- María Luisa Bergantiños García
- Marina Ruiz Pons, representant Associació Retina Catalunya
- Martha Cedeño Pérez
- Miguel Jacob Montaña Orihuela
- Montserrat Parejo Nieves, representant Grup de Dones Collblanc-la Torrassa
- Montserrat Sánchez Fornals
- Olga Rodríguez Quirós
- Paca Hernandez Núñez, representant en Comú Podem
- Patricia Gómez Viñas
- Pilar Martínez, representant de la Residència de discapacitats intel·lectuals de Bellvitge
- Pilar Xifré Guiteras, representant Associació de Donants de sang de l'Hospitalet de Llobregat
- Rafael Cañete Ruiz, representant ACAF
- Raül Brenchat Barberà, representant EMMCA
- Roberto Cerviño Bouzas
- Rosa Mari Martín García, representant Fundació Akwaba
- Silvia Mora Romero, representant Associació Cultura Tretze
- Sonia Planas Gimeno
- Susana Gil Pérez
- Toñy Mercader Pinel, representant JIS
- Víctor Ventura Sánchez
- Victoria Casanova Fernandez

Assistència tècnica:

- Obdulia Domínguez, assistència tècnica de l'empresa EDAS

Constatada l'existència del quòrum previst al Règim de funcionament de les taules sectorials, obre la sessió el Sr. Jordi Ibáñez, que dona la benvinguda als



assistents i s'entra en l'examen i debat dels assumptes relacionats a l'Ordre del Dia.

1. Aprovació de l'última acta

El Sr. Jordi Ibáñez, dona la benvinguda als assistents i pregunta si hi ha alguna esmena a l'acta del 27 de febrer.

S'esmena canviar el nom de Enrique Richard Jiménez per Rodríguez i es dona per aprovada l'acta anterior.

2. Resultats de la prioritització de les propostes sorgides a la sessió anterior

El Sr. Jordi Ibáñez valora que la participació en el qüestionari ha estat molt alta, amb 39 participants.

La Sra. M. Creu fa lectura, en primer lloc de les propostes amb menys puntuació:

1. Facilitar el procediment d'empadronament: Estudiar el problema i la dificultat per a empadronar-se així com el dret a empadronar-se sense domicili fix; Plantejar accions per facilitar l'empadronament, amb 11 punts
2. Crear propostes de millora de participació compartida i activa: Comissió de Participació; Fomentar la presa de decisions participada en àmbits que afectin a veïns i veïnes que puguin ser vinculants, amb 7 punts.
3. Creació d'un servei d'emergència social: Demandar un servei de 24 hores d'emergència social, amb 6 punts
4. Creació d'una oferta d'activitats per a joves, així com la creació d'espais d'acompanyament per als joves, amb 5 punts
5. Impulsar una campanya de sensibilització sobre el sensellarisme, amb 4 punts
6. Generar espais d'acompanyament per famílies amb infants de 0-3 anys; Potenciar xarxes d'infància 0-6 i de noves maternitats, amb 4 punts.
7. Impulsar una campanya d'informació en diversos idiomes sobre accions cíviques, com el reciclatge amb 1 punt

S'exposa que les propostes nº 4,5, 6 i 7 tenen en comú que estan adreçades a crear serveis i dues per realitzar campanyes. Es proposa que aquestes accions es recullin com a propostes de la taula i s'elevin al plenari del Consell de Ciutat perquè tothom tingui coneixement que s'han fet i que són temes que preocupen



i a la vegada, elevar-les als Consells, Àrees i Serveis que corresponguin. Es fa palès la possibilitat de recuperar algun tema i fer un grup de treball si es considerés necessari.

El Sr. Jordi Ibáñez llegeix les propostes que han obtingut major nombre de vots:

- Cessió d'espais i equipaments per a entitats de la ciutat, gestió comunitària dels espais i treball en xarxa: Apertura dels centres culturals i altres equipaments; Ampliació dels horaris d'activitats realitzades per a entitats; Aprofitament dels espais existents; Nous acords per buscar nous espais amb 22 punts
- Dinamització del teixit associatiu i el treball en xarxa del món associatiu: Donar a conèixer les entitats del barri; Coordinar accions de les entitats; Plantejar eines de difusió; Generar trobades per barris entre professionals de les entitats; Enxarxar-nos; Creació de canals d'informació per a entitats amb 17 punts
- Facilitar i agilitzar els tràmits administratius amb 12 punts
- Creació d'una Taula Sectorial per l'habitatge, amb 12 punts
- Creació de residències per la Gent Gran amb 12 punts

La Sra. M. Creu, exposa que hi ha propostes que es poden treballar a partir de comissions, i en altres elaborar una proposta que s'eleva a la Taula Sectorial i posteriorment al Consell de Ciutat. Una és la Taula d'Habitatge, en què ja hi ha la voluntat de fer-la i s'està preparant un procés participatiu, malgrat s'ha endarrerit per qüestions administratives. El segon tema, que genera molt d'interès, és la necessitat de crear residències per la gent gran. Aquest està relacionat amb el tema que es va treballar en el mandat anterior, sobre gent gran. Es proposa constituir també una comissió de treball, la qual faria un petit informe i se'ls podria ajudar a fer un mapeig. L'empadronament també és un tema que genera inquietud. És un tema complex, que ha estat tractat per la síndica de greuges i també per la comissió de sensellerisme. Es planteja la possibilitat de fer una sessió específica, i si algú vol treballar aquest tema amb més profunditat, es proposa acompanyar-lo, i donar-li els recursos per poder disposar d'una visió general i conclusions que es pugui traslladar al Consell de Ciutat.



3. Calendarització del pla de treball

El Sr. Jordi Ibáñez, exposa que el treball se centraria en treballar les següents propostes:

1. Cessió d'espais i equipaments per a entitats de la ciutat, gestió comunitària dels espais i treball en xarxa: Apertura dels centres culturals i altres equipaments; Ampliació dels horaris d'activitats realitzades per a entitats; Aprofitament dels espais existents; Nous acords per buscar nous espais. Es planteja que aquesta acció implica:
 - a. La possibilitat d'apertura dels centres culturals i altres equipaments.
 - b. Ampliació d'horaris d'activitats realitzades per entitats
 - c. Aprofitaments dels espais i si cal, buscar nous acords per buscar espais.

Es planteja fer un diagnòstic/mapeig per saber els espais existents i els usos actuals. Posteriorment, es podria convidar a referents d'altres ciutats, per conèixer com s'ha desenvolupat la política dels espais. Saber si hi ha espais infrautilitzats, o que per qüestions tècniques no s'utilitzen. Es valora que ha hagut un canvi des de la pandèmia. Es posa l'exemple dels espais del carrer Xipreret.

Una participant pregunta si entren els espais que estan tancats, com el de la Remunta. La Sra. M. Creu contesta que també entrarien. Aclareix que hi ha espais que no són equipaments municipals, sinó que són privats, però que es poden incloure en el mapeig. En aquest sentit, seria interessant conèixer experiències d'altres ajuntaments i possibilitats d'autogestió, etc.

El Sr. Jordi Ibáñez exposa que també hi ha els espais patrimonials, que caldria saber on són, que fan i quin projectes tenen.

La Sra. M. Creu explica que la majoria de la informació ja es té, caldria recavar-la i identificar si n'hi ha altres espais no coneguts que siguin susceptibles de ser utilitzats per les entitats. Es considera que aquesta feina no hauria d'ocupar gaire temps.

Un participant comenta que hi ha espais que properament quedaran buits, com la Casa dels Cargols, també a la Torrassa hi ha l'Antic Cine Moderno. Es troba a un solar, és un lloc buit i tancat, i en un barri amb molta densitat, i que es podria aprofitar.

Un participant pregunta si la cessió d'espais és gratuïta. El Sr. Jordi Ibáñez respon que això no canviaria. L'objectiu seria redistribuir els usos, perquè hi ha espais infrautilitzats per algunes entitats.



La Sra. M. Creu exposa que la feina de la taula és la reflexió posterior de què fer amb la informació del mapeig.

Una de les persones participants pregunta si es poden incloure, en el mapeig, espais de particulars, ja que a Sta. Eulàlia, a St. Isidre, hi ha un espai eclesiàstic que havia acollit molta activitat i que ara està en desús. La Sra. M. Creu respon que el que cal és identificar-los.

2. Dinamització del teixit associatiu i el treball en xarxa del món associatiu: Donar a conèixer les entitats del barri; Coordinar accions de les entitats; Plantejar eines de difusió; Generar trobades per barris entre professionals de les entitats; Enxarxar-nos; Creació de canals d'informació per a entitats. El Sr. Jordi Ibáñez proposa seguir treballant i coordinar-se amb l'Oficina d'Entitats, per créixer com a teixit associatiu, com s'ha fet per. ex. amb els Plans d'Igualtat, en els quals han participat moltes entitats. Es va proposar que cada 3 mesos es fes una reunió conjunta per treballar aquesta coordinació. D'altra banda, pel que fa a la comunicació del teixit associatiu, i si fa una agenda, es proposa convidar a professionals d'altres ciutats, com a Barcelona amb Torre Jussana, o ciutats més petites perquè expliquin les seves experiències. També hi ha possibilitat de portar aquest tema al tercer Congrés.

Una persona participant exposa que a la Florida també s'ha fet alguna cosa. El Sr. Jordi Ibáñez respon que "un pas endavant" és conèixer com s'ha generat el moviment, i després fer una reflexió i enfocar com fer-ho des de la seva pròpia realitat.

3. El Sr. Jordi Ibáñez exposa que en relació a la proposta: Facilitar i agilitzar els tràmits administratius. Es proposa també convidar algú per conèixer com han fet la finestra única, que no sigui digital. Seria identificar els tràmits a solucionar i agilitzar les tramitacions, i l'objectiu seria encabir-ho en l'Oficina d'Entitats, que aquesta creixi i les entitats puguin ser acompanyades. Per això, cal omplir-la de contingut.

La Sra. M. Creu exposa que en relació a la proposta: Crear propostes de millora de participació compartida i activa: Comissió de Participació; Fomentar la presa de decisions participada en àmbits que afectin a veïns i veïnes que puguin ser vinculants. En el mandat anterior, s'havia treballat per la modificació del reglament de participació, amb un grup de treball, es van recollir propostes, finalment no es va poder fer, però s'ha reprès. Es considera que aquest ha de ser l'espai per aquesta proposta. Es proposa portar-ho a la Taula i generar una reflexió. També es farà una consulta prèvia oberta a tota la ciutadania. Una persona participant pregunta si la participació doncs, no es treballaria. La Sra.



M. Creu diu que com que s'està en revisió del Reglament, es portarà a la taula, perquè hi ha canvis normatius, i cal destriar els espais que funcionen i els que no.

El Sr. Jordi Ibáñez pregunta a la Taula si els hi sembla correcte treballar aquests temes. Així mateix, s'inclourien al llarg d'aquest període temes d'actualitat que puguin anar apareixent.

Una persona participant manifesta que està d'acord en treballar els eixos. Tanmateix, considera que és de vital importància treballar la xarxa d'infància, per la situació d'emergència educativa. El Sr. Jordi Ibáñez manifesta que es pot plantejar de fer una comissió. La Sra. M. Creu respon que es pot fer una sessió específica per treballar el tema de la xarxa d'infància i fer un redactat per elevar al Consell de Ciutat. Un altre participant proposa que es pot fer un altre grup, similar al de sensellerisme.

Un altre tema que es planteja treballar en comissió és el tema del Padró, i fer un petit grup per fer propostes, perquè afecta a moltes persones i no se sap la magnitud del problema.

El Sr. Jordi Ibáñez explica que els integrants de les comissions que es creïn, decideixen el seu funcionament, horari de reunions, etc, no tothom han d'estar inscrits a la Taula, però sí hi ha d'haver un representant de la Taula que fa d'enllaç. Es comenta que hi ha dades que presenta el Consell Educatiu, d'alumnat i les matrícules. Aquestes són unes dades que es poden demanar. La Sra. M. Creu comenta que si la Taula decideix fer una sessió monogràfica sobre aquests dos temes, es pot fer.

Una de les persones participants comenta que el tema de la finestra única va sortir al congrés i que no s'ha idealitzar. És a dir, s'ha de treballar en la mesura que serveixi per facilitar les coses, i que no es perdi la proximitat amb l'Ajuntament.

Una altra persona participant proposa de definir indicadors per avaluar, i que permetin saber si s'està assolint el que s'havia plantejat.

El Sr. Jordi Ibáñez, planteja a la persona interessada en la proposta de xarxa d'infància si ella faria d'enllaç i que com a primer pas preguntí a les famílies si voldrien participar. Preguntar als esplais i espais de 0-3, no formals, per conèixer com estan les xarxes, si hi ha la necessitat i com funcionen. El Sr. Jordi Ibáñez comenta que cada Districte de la Ciutat, com a mínim té un esplai, i aquests són molt oberts a fer activitats.



Una de les persones participants pregunta perquè els centres culturals només estan oberts a la tarda i no al matí. La Sra. M. Creu respon que és una qüestió de recursos i prioritats. Explica que l'Àrea tampoc els pot fer servir perquè no hi ha conserge. Una de les persones participants explica el cas d'una persona que volia fer un acompanyament en lactància i no li van deixar accedir per no ser una entitat. No va ser informada que pot haver una ruta que la posés en contacte amb entitats i poder desenvolupar aquesta activitat. La Sra. M. Creu respon que hi ha un marc i l'Ajuntament cedeix a les entitats perquè reforcen o estan en línia a la política municipal, i que cedir espais a un particular, és més difícil de regular.

El Sr. Jordi Ibáñez exposa que s'aprova el pla de treball.

Les persones responsables dels possibles nous grups de treball són:

- Marta Lordén: grup d'infància.
- Enric Roldan: grup empadronament.

Es queda el proper 30 d'abril a les 18,15h. Es proposa que podria fer en un altre espai.

4. Informació del grup de treball de sensellarisme

Han estat convocats el 9 d'abril a la nova Taula d'Inclusió. El grup valorarà si comencen en aquella Taula o continuaran en la de Drets de Ciutadania i Cohesió Social.

La persona que fa d'enllaç amb el grup de sensellarisme comenta que amb les eleccions la llei de sensellarisme ha quedat enlaire.

5. Informacions diverses

No n'hi ha aportacions

7. Tancament de la sessió i data de la propera reunió

I no havent-hi més assumptes de què tractar, el President aixeca la sessió essent les 19.25 hores del dia 19 de març de dos mil vint-i-quatre de tot el qual com a Secretària en dono fe.